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گروه اقتصــادی - رییس اتاق 
بازرگانی مشترک ایران و امارات گفت: 
وجود منافع مشترک اقتصادی دو کشور 
در همسایگی یکدیگر موجب گسترش 
تجارت و فعالیت های اقتصادی می شود 
کــه در این میان، توافــق تجارت آزاد، 
معافیت مالیاتی و تهاتر از جمله مواردی 
است که منافع طرفین را تامین می کند. 
»عرفان شاکری« اظهار داشت: مذاکرات 
زیادی برای سرمایه گذاری های مشترک 
با مقام ها و بخــش خصوصی امارات 
متحــده عربی انجام شــده که نیازمند 
تایید الزامــات قانونی و تضمین های 
دولتی است. وی افزود: عزم لازم برای 
همکاری مشترک در زمینه های تجاری، 
بازرگانی، تولید و سرمایه گذاری بین دو 
کشــور وجود دارد و بخش خصوصی 
به دنبال مســاعد کردن هر چه بیشــتر 

فضا برای توســعه روابط در زمینه های 
مختلف اقتصادی است.

شاکری تصریح کرد: در مذاکرات 
بخــش خصوصی و دولــت با فعالان 
اقتصادی و مقام هــای امارات متحده 
عربی، راه های همکاری زیادی دیده می 
شود و می توان با ایجاد شرایط مناسب 
و قابل اطمینان برای سرمایه گذاری، در 
زمینه اقتصادی به دستاوردهای خوبی 
بین دو کشور دست یافت.وی با اشاره 
به حجم تجارت ۴۰ میلیارد دلاری دو 
کشور در سال های گذشته، تاکید کرد: با 
اقدامات انجام شده بار دیگر می توان به 
این میزان از حجم تجارت دست یافت 
که در این راستا امضای موافقت نامه های 
اقتصادی و تجاری می تواند بر توسعه 
تجارت موثر باشد. رییس اتاق بازرگانی 
مشترک ایران و امارات خاطرنشان کرد: 

اگــر بتوانیم توافقاتــی در زمینه های 
مختلف اقتصادی میان دو کشــور به 
امضا برسانیم، مسیر سرمایه گذاری و 
افزایش صادرات هموار می شــود که 
توافــق تجارت آزاد، معافیت مالیاتی و 
تهاتر از جمله مواردی اســت که منافع 
دو کشــور را تامین می کنــد. ایران و 
امارات بــا توجه به تمایلات فرهنگی 
مشترک شرایط خوبی را برای توسعه 
روابــط تجاری و مبــادلات اقتصادی 
دارنــد و بخش خصوصی دو کشــور 
نیز می توانند در این مســیر راهگشــا 
باشــد، همچنانکه در دهه های گذشته 
همکاری خوبی با یکدیگر داشــتند. 
شــاکری همچنین با اشاره به برگزاری 
نمایشگاه »ایران اکسپو ۲۰۲۳« و بازدید 
مقام ها و فعالان اقتصــادی امارات از 
دســتاوردهای صادراتی ایران،  اظهار 

داشــت: در حال حاضر نیازمند برنامه 
های مدون هستیم تا بتوانیم از تفاهم ها 
و شــرایط ایجاد شده به نحو احسنت 
بهره برداری کنیم. وی افزود: بر اساس 
گزارش ها، در این نمایشگاه پیشنهادات 
قابل توجهــی در زمینه های تجاری و 
اقتصادی مطرح شده است و این رویداد 
توانسته مسیر را برای گسترش روابط 
هموار کند. رییس اتاق بازرگانی ایران و 
امارات تصریح کرد: ایران اکسپو ۲۰۲۳ 
نمایشگاه موثری با حضور شرکت های 
بزرگ بود و توانست هیاتی ۴۵ نفره از 
این کشــور را میزبانی کند که در عالی 
ترین سطح مقام های اقتصادی و تجاری 
حضور پیــدا کرده بودند. وی گفت: با 
تمرکز دولت سیزدهم بر توسعه روابط 
و همکاری های اقتصادی با همسایگان، 
می توان گام های خوبی برداشت تا آمار 

صادراتی کشور را صعودی کند.
شاکری خاطرنشــان کرد: بخش 
خصوصی با همه قــوا در تلاش برای 
افزایش دستاوردهای اقتصادی کشور 
اســت تا به میزان بضاعت خود و حتی 
بیشتر از توافق های انجام شده دولت ها 
بهره برداری کند و به همین دلیل پیش 
بینی ها برای ســال ۱۴۰۲ تجارت در 

شرایط بهتر و قابل توجه تر است.
به گفتــه رییس اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایــران و امارات، بــا انعقاد 
قراردادهای بیشتر بین دولت ها، امضای 
توافق هــای موثرتر و تردد هیات های 
تجاری میان دو کشــور، میزان سرمایه 
گذاری، صــادرات و واردات افزایش 
خواهد یافت. وی تصریح کرد: آمارها 
نشان می دهد ســال گذشته توانستیم 
آمار مبادلاتی میان دو کشــور را به ۲۴ 

میلیارد دلار برســانیم که سهم واردات 
۱۸ میلیارد و ۳۹۴ میلیون دلار و ســهم 
صادرات پنج میلیــارد و ۷۶۶ میلیون 
دلار بوده اســت. این آمار در فروردین 
بــا فروش یک میلیارد و ۹ میلیون دلار 
از ســوی امــارات به ایران رشــد ۳۰ 
درصدی را نشان می دهد که ۳۳ درصد 
ســهم کل واردات کشور را در این ماه 
به خود اختصاص داده است. در زمینه 
صادرات نیز ۳۲۰ میلیون دلار کالا صادر 

شده است.

رییس اتاق ایران و امارات:

توافق تجارت آزاد، معافیت مالیاتی و تهاتر، راهگشای توسعه تجارت بین ایران و امارات است

 

گروه اقتصادی - ابر پروژه ریلی رشت- آستارا که قرار است در مدت سه سال 
ساخته شود، در سال نخست بهره برداری یک میلیون مسافر و حدود ۱۰ میلیون تن 
بار را جابه جا خواهد کرد و بر این اساس می تواند سالیانه تا ۲۰ میلیارد دلار برای ایران 
درآمدزایی داشته باشد. راه آهن رشت- آستارا حلقه تکمیلی کریدور شمال- جنوب 
محسوب می شود که از آن به عنوان پل ارتباطی کشورهای اروپایی با اقیانوس هند 
و خلیج فارس یاد می شود. همچنین ارتباط کشورهای شمال اروپا، اسکاندیناوی 
و روســیه از طریق ایران با کشــورهای حوزه خلیج فارس، حوزه اقیانوس هند و 
جنوب شرقی آسیا از طریق تکمیل این خط ریلی امکان پذیر می شود. اما مزایای 
اقتصادی این خط آهن که مربوط به حمل بار و مســافر می شــود چیست و تا چه 
اندازه اهمیت دارد؟ بر اساس اعلام بخشی از جزئیات قرارداد ساخت این خط آهن 
که روز چهارشنبه به امضای مقام های تهران و مسکو رسید، راه آهن رشت- آستارا 
که قرار است سه ساله ساخته شود، در سال نخست بهره برداری امکان جابه جایی 
۱۰ میلیون تن حمل بار را دارد و در بعُد مسافری نیز در سال نخست می تواند تا یک 
میلیون مســافر را در سال جابه جا کند و بر این اساس سالیانه ۲۰میلیارد دلار برای 

ایران درآمدزایی داشته باشد. 
چشــم اندازی که برای کارکرد مســافری این راه آهن در ۱۰ سال دوم در نظر 
گرفته شــده، جابه جایی سالیانه ۹۹۰ هزار مسافر است. قرار است راه آهن رشت- 
آستارا در سال نخست ساخت، پیشرفت ۲۵ درصدی داشته باشد که این رقم در سال 
دوم به ۵۰ درصد می رسد و در سال سوم و پایانی ۲۵ درصد نهایی کار پیش خواهد 
رفت. اگر چه در سال نخست بهره برداری امکان حمل و جابه جایی ۱۰ میلیون تن 
بار از طریق این مسیر ریلی پیش بینی شده است، اما در صورت اعتماد صاحبان بار 
به این خط ریلی، ظرفیت حمل بار راه آهن رشت- آستارا ۱۵ میلیون تن است که 
در صورت تحقق شــاهد ارزآوری حدود ۲۰ میلیارد دلاری ترانزیت خواهیم بود. 
جذب بالاترین حجم از بار روسیه و ترانزیت آن از طریق ایران یکی از مهم ترین 
کارکردهای ساخت این مسیر ریلی است. بر اساس اعلام شاخص های حمل بار 
در این مسیر، مسیر ریلی رشت- آستارا می تواند مدت حمل بار را از مبدا و مقصد 
فنلاند به مبدا یا مقصد ایران به صورت ترکیبی دریایی- ریلی به ۱۲ روز کاهش دهد، 
در حالی که حمل دریایی بار در این مســیر ۳۳ روز زمان نیاز دارد. همچنین مســیر 
فنلاند به پاکستان را به ۱۸ روز و مسیر فنلاند به هند را به ۲۰ روز کاهش خواهد داد. 
حمل بار از فنلاند به تایلند و برعکس از طریق ناوگان دریایی ۴۵ روز زمان می برد، 
در حالی که با تکمیل راه آهن رشــت- آستارا این مسیر به صورت دریایی- ریلی 
به ۲۱ روز کاهش خواهد یافت. برای ساخت راه آهن رشت- آستارا به بیش از ۲۱ 
هزار تن ریل نیاز است و درحال حاضر قرارگاه خاتم الانبیا)ع( بخشی از این پروژه 
را اجرا کرده و در ادامه ظرف مدت ســه سال با حضور پیمانکاران ایرانی عملیات 
ساخت تکمیل می شود. با امضای موافقت نامه ساخت راه آهن رشت- آستارا، حلقه 
مفقوده کریدور شمال- جنوب پس از ۲۳ سال ساخته می شود. پیش از این مسیر 
ریلی قزوین- رشــت که از لحاظ محل اجرا و عبور از کوه های البرز و پیچیدگی 

مهندسی، یک ابر پروژه عمرانی بود، در سال ۹۷ افتتاح شد. 

مزایای اقتصادی راه آهن 
رشت- آستارا چیست؟

اقتصادی

گــروه اقتصادی - رئیس هیات 
مدیــره فدراســیون واردات می گوید 
که تامین ارز موردنیــاز برای واردات 
یکی از اصلی ترین دغدغه های بخش 
خصوصــی اســت که باید بــرای آن 

راهکاری بلندمدت پیدا شود.
پــس از نامه نگاری فدراســیون 
اول  معــاون  بــه  ایــران  واردات 
رئیس جمهوری با محتوای درخواست 
تسریع در تخصیص و تامین ارز مورد 
نیاز شــرکت های فعال واردکننده مواد 
اولیه و کالاهای اساســی، محمد مخبر 
این نامه را جهت رسیدگی به رئیس کل 
بانک مرکزی ارجاع داد، این مکاتبات 
مربوط به اواســط اردیبهشت ماه سال 
جاری بوده است.در همین رابطه فرهاد 
آگاهی، رئیس هیات مدیره فدراسیون 

واردات، بــه این نکته اشــاره کرد که 
چالش تامین کنندگان کالا در تامین ارز 
مورد نیاز خود از دی ماه ســال گذشته، 
آغاز شــده و تغییر در برخی مقررات 
حوزه واردات نیز به این مساله دامن زده 
اســت.  او در این باره توضیح داد: پیش 
از تغییر ضوابط، روند واردات چنین بود 
که ابتدا ثبت سفارش صورت می گرفت 
و پــس از آن، کد تخصیص ارز صادر 
می شد. به این ترتیب، تامین ارز صورت 
گرفته و کالا  وارد  کشــور می شد. این 
فرمول اکنــون تغییر کرده و برای مثال 
به تامین کنندگان نهاده ها اعلام شــده 
کــه کالا را اعتباری خریــداری کنند. 
در این فرآیند، ابتدا باید ثبت ســفارش 
انجام گرفته و در بنادر شــماره کوتاژ 
برای آن صادر شود. پیش از این، قبض 

انبار ملاک بــود  و در حال حاضر این 
قاعده تغییر کرده است. پس از صدور 
شــماره کوتاژ این کالا در فرآیند تایید 
نظر دستگاه مربوطه قرار می گیرد و بعد 
از آن مشکلات در زمینه تامین ارز آغاز 

می شود. 
 آگاهی با بیان اینکه مطالبات برخی 
تامین کنندگان نهاده ها از تابستان گذشته 
وصول نشده اســت، ادامه داد: به طور 
کلی، یک بلاتکلیفی در نظام تامین ارز 
برای تامین کنندگان کالا به وجود آمده 
و این بلاتکلیفی امکان برنامه ریزی را 
از فعــالان اقتصادی بخش خصوصی 
ســلب کرده اســت. حتی اگر وزارت 
جهاد کشاورزی اعلام کند که هر ماه چه 
میزان اعتبار برای تامین نیاز بازرگانان 
در اختیار دارد، می توان بر اســاس آن 

برنامه ریزی بهتری انجام داد.
 او افزود: مســاله این اســت که 
برخی از کالاها نظیر واکسن های دامی 
یا محصولات کشاورزی بنا به سفارش 
برای ایران تولید می شــود و این بدان 
معناســت که باید پــول آن پرداخت 
شــود تا تولید و واردات صورت گیرد. 
این در حالی اســت که اخیرا با دستور 
رئیس کل بانک مرکزی تخصیص ارز 
به شرکت های واردکننده ای که قبل از 
مرحله تخصیص ارز، نسبت به خرید 
ارز از بــازار آزاد اقدام کرده اند، ممنوع 
اعلام شــده و کالای وارد شــده از این 

طریق نیز ماهیت قاچاق پیدا می کند.
بر اساس اعلام اتاق تهران، او سپس 
با اشــاره به عواقب مانع تراشی در برابر 
تامین کالاهای مورد نیاز کشور گفت: 

با توجه به قواعد و ضوابط جدیدی که 
در حوزه واردات تعیین شده است، بیم 
آن وجــود دارد که تامین کنندگان برای 
مصونیت از دردســرهایی که ممکن 
است برایشان ایجاد شود، از این حوزه 
پا پس بکشند؛ به هر حال یک سری از 
کالاها در کانتینرهای یخچالی نگهداری 
می شوند و امکان فساد کالاها به موجب 

تاخیر در ترخیص وجود دارد. در عین 
حــال، کالاهایی هم که در کانتینرهای 
عــادی وارد می شــوند، باید متحمل 
دموراژهای ارزی ســنگین شــوند تا 
تامیــن ارز صورت گیرد. بنابراین، اگر 
همین روند ادامــه پیدا کند، قاعدتا در 
چند ماه آینده با مشــکلاتی در زنجیره 

تامین مواجه خواهیم شد.

گروه اقتصادی-  بالاخره بعد از 
چندین مــاه کلنجار رفتن قیمت بلیت 
هواپیما در جلسه ستاد تنظیم بازار تعیین 
و با افزایش ۲۹ درصدی روبرو شــد؛ 
البته این افزایش قیمت به مذاق برخی 
از ایرلاین ها خوش نیامده و آن ها اعلام 
کرده انــد که ایــن افزایش قیمت برای 
آن ها صرفه اقتصادی ندارد و طبق قانون 
مصوب مجلس، نــرخ بلیت هواپیما 
آزادسازی شده و نباید ستاد تنظیم بازار 

در این حوزه ورود کند.
براســاس این گزارش از دی ماه 
ســال ۱۴۰۰ تاکنون نرخ بلیت هواپیما 
تغییری نکرده بود؛ البته در این مدت دو 
یا سه بار ایرلاین ها به صورت خودسرانه 
و بدون مصوبه ســتاد تنظیم بازار اقدام 
بــه افزایش قیمت ها کــرده بودند که 
بــا ورود تعزیرات و دادســتانی به این 
بخش، قیمت ها بعد از یک مدت کوتاه 
به حالت ســابق خود بازگشت. اساساً 
شیوه قیمت گذاری دستوری در بخش 
حمل ونقل هوایی پذیرفته شده نبوده و 
این قانون عرضه و تقاضاست که بازار 
را متعادل می کند. از سوی دیگر افزایش 
قیمت نرخ بلیت هواپیما آن هم به شیوه 
دســتوری باعث شده تا بلیت برخی از 
مســیرها کمیاب شود. با توجه به اینکه 
مســئولان  کمیاب بودن عمدی بلیت 
هواپیما را تکذیــب می کردند و علت 
این کمیابی را افزایش تقاضا می دانستند 
بازهــم با وجود تغییر نرخ بلیت، بلیت 
هواپیما در بسیاری از مسیرهای پرتقاضا 

کمیاب است. 
بلیتهواپیماپیدانمیشود

در همیــن رابطه وطنــی یکی از 
مســافران بخــش هوایــی گفت: من 
معمولا تمامی سفرهای خود را از طریق 
هواپیمــا انجام و هر دو یا ســه ماه یک 
ســفر انجام می دهم. از اسفند ماه سال 

گذشته تاکنون طبق رصدهای که انجام 
دادم بلیــت هواپیما به ویژه در برخی از 
مســیرها در روزهای پایانی هفته اصلا 
وجود ندارد و یا اگر باشد در قالب هتل 
و پکیج اســت که برای مسافران عادی 

صرفه اقتصادی ندارد.
همچنین بهرامی یکــی دیگر از 
مسافران گفت: من برای نذری که دارم 
باید هر دو الی ســه ماه یک بار به مشهد 
سفر کنم اما در حال حاضر بلیتی کمتر 
از سه تا ۴ میلیون تومان پیدا نمی کنم. من 
یک کارمند ســاده هستم، با این شرایط 
قیمتی دیگر نمی توانم بلیت خریداری 

کنم.
پلتفرمعرضهبلیتهواپیما

طراحیشود
مهــرداد بذرپــاش وزیــر راه و 
شهرســازی در خصــوص نرخ بلیت 
هواپیمــا و میــزان عرضه  بلیت گفت: 
بلیت هواپیما کم نشــده حتی بیشــتر 
هم شــده اما طی صحبتی که مسئولان 
سازمان هواپیمایی انجام دادند اقدامات 
جدیدی برای کنتــرل بهتر این بخش 
صــورت خواهد گرفت. به گفته وزیر 
راه وشهرســازی، برخی از بلیت ها به 
شبکه غیررســمی می رود و عده ای از 
ســوداگران آن ها را گران می کنند تا به 
مردم فروخته شــود. اکنون یک سری 
از ایرلاین ها رعایت می کنند و ایرلاین 
های دیگر هم به عوامل فروش واگذار 
می کننــد و در قالــب چند لایه عرضه 
می شــود. او می گویــد: از مســئولان 
سازمان هواپیمایی درخواست شده که 
هر چه سریع تر پلتفرم مخصوص عرضه 
بلیت را ارائه دهند. قرار شده طراحی آن 
را انجام بگیرد و کسانی که با آبروی این 
صنعت بازی می کنند و به مردم اجحاف 
می کنند هم به دســتگاه قضایی معرفی 
شــوند.بذرپاش گفــت: همه بلیت ها 

گران نشده و چند فقره که در بعضی از 
سایت ها فروخته می شود به قیمت های 

مصوب نیست. 

او گفــت: اگــر شــرکت های 
هواپیمایی گران فروشی کنند مستقیما 
به تعزیرات معرفی می شــود و اگر به 

عوامل فــروش لایه های بعدی مربوط 
باشد آن ها هم به طور جد لغو مجوزشان 
انجام می شود و به مراجع رسمی قضایی 

هم معرفی می شوند.
ایــنافزایشقیمــتبلیت

هواپیماروقبولنداریم
اما مقصود اســعدی سامانی دبیر 
انجمن شرکت  های هواپیمایی گفت: 
نرخ بلیت هواپیما از ۲۸ اردیبهشــت 
تغییر کرده و ایرلایــن ها می توانند از 
این روز بلیت های خود را با نرخ جدید 
بفروشند. او ادامه داد: این میزان افزایش 
قیمت را قبول نداریم و راضی نیستیم. 
ما درخواست افزایش ۱۰۰ درصدی را 
کرده بودیم که ســتاد تنظیم بازار با ۲۹ 
درصد موافقت کرده اســت. اسعدی 
سامانی گفت: با این میزان افزایش قیمت 
بلیت هواپیما میزان پرواز ها کاهش نمی 
یابد اما دیگر نباید انتظار افزایش کیفیت 
پروازها را داشته باشند. چراکه هزینه ها 
در تمامی بخش ها رشــد چشم گیری 
پیدا کرده است و بسیاری از هواپیماها 
زمین گیر هستند و قطعات برای خرید 
آن ها وجود ندارد.این در حالی است که 
پیش از این رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشوری اعلام کرده بود که ما در تمامی 
قطعات هواپیمایی خودکفا شــده ایم و 
دیگر نیازی به واردات قطعات هواپیما 
از کشورهای خارجی نداریم و صفر تا 
۱۰۰ هواپیما را در داخل کشور اورهال 

می کنیم.
افزایشبیــشاز۲۹درصد

بلیتهواپیماتخلفاست
روز پنجشنبه گذشته افزایش بلیت 
هواپیما از سوی انجمن هواپیمایی اعلام 
شــد. پیش از این ســازمان هواپیمایی 
کشــوری با شفاف سازی این موضوع 
و تنویر افــکار عمومی، در اطلاعیه ای 
اعــلام کرده بود کــه افزایش قیمت از 
ســوی ایرلاین ها تابع شــاخص های 
اقتصادی، نرخ تورمی و نرخ ارز است 
بــه گونه ای که نرخ بلیت با وجود عدم 

تغییر در طول ۲۲ ماه گذشته ثابت مانده 
اما حقوق و دستمزد کارکنان این بخش 
چــه خصوصی و چه دولتی بیش از ۵۰ 

درصد افزایش یافته است.
بنابراین نمی توان این فشار ناشی 
از شــاخص های تورمی و گران شدن 
قطعات و دستمزدها را نادیده گرفت، لذا 
تأمین ایمنی صنعت هوانوردی، مستلزم 
بسته های حمایتی از سوی دولت جهت 

شرکت های هواپیمایی می باشد.
بــاگــرانفروشــیبلیت
هواپیماخــارجازقیمتمصوب

برخوردمیشود
حسن خوشخو معاون هوانوردی 
و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی 
کشوری با اشاره به افزایش ۲۹ درصدی 
قیمــت بلیت هواپیما و الزام به رعایت 
نــرخ نامه انجمن ایرلاین ها از برخورد 
با گران فروشــی بلیت هواپیما خارج 
از قیمــت مصــوب خبر داد. حســن 
خوشخو معاون هوانوردی و امور بین 
الملل ســازمان هواپیمایی کشوری در 
خصوص افزایش قیمت بلیت هواپیما 
گفت: افزایش ۲۹ درصدی قیمت بلیت 
هواپیما مصوب شــد و شــرکت های 
هواپیمایــی موظف بــه رعایت نرخ 
نامه ای که توسط انجمن ایرلاین ها در 
معــرض دید افــکار عمومی از طریق 
ســایت رسمی انجمن منتشر می شود، 
خواهند بود. وی اظهار داشت: هر چند 
شرایط شرکت های هواپیمایی سخت تر 
شــده و علاوه بر تورم، افزایش نرخ ارز 
هم کــه درصد بالایــی در هزینه های 
یک صندلی پروازی را شــامل می شود 
بالاست، و شرایط مدیریت صنعت را با 
چالش های بزرگی روبرو ساخته است، 
اما رعایت حقوق مردم از اولویت های 

این سازمان می باشد.
معاون هوانوردی و امور بین الملل 

ســازمان هواپیمایی کشوری بیان کرد: 
اگر سایت ها، اپلیکیشن ها و سامانه های 
فروش اینترنتی، خارج از این محدوده 
قیمت، بلیت عرضه کنند، حتمأ از سوی 
ســازمان تعزیرات حکومتی و ســایر 
دستگاه های نظارتی، مطابق با مقررات، 

برخورد صورت می گیرد.
افزایــش۲۹درصدیقیمت

بلیتپروازداخلی
محمد محمدی بخــش با اعلام 
موافقت ســتاد تنظیم بــازار با افزایش 
۲۹ درصدی قیمــت بلیت پروازهای 
داخلی گفت: پس از برگزاری جلسات 
شــورای عالی هواپیمایی و شــنیدن 
انجمن شــرکت های  پیشــنهادهای 
هواپیمایی و نمایندگان شــرکت های 
هواپیمایی، نرخی بابت افزایش قیمت 
بلیت پروازهای داخلی مشخص شد و 
برای تأیید و تصویب به ستاد تنظیم بازار 
رفت. رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
گفت: این افزایش قیمت ۲۹ درصدی 
بابت پروازهای داخلی به شرکت های 
هواپیمایی دیروز شنبه ابلاغ شد.وی با 
تاکید بر اینکه ایمنی پرواز اصلی ترین 
اولویت ســازمان هواپیمایی کشوری 
است، ادامه داد: همه تلاش ما این است 
که در این حوزه ایمنی پروازها به خطر 
نیفتد و در فضای تعاملی باید کار پیش 
بــرود. محمدی بخش اضافه کرد: باید 
در موضوع سوخت ناوگان حمل ونقل 
هوایی نیز تصمیماتی در آینده نزدیک 
اتخاذ شود.حال باید منتظر باشیم و ببنیم 
با این افزایــش ۲۹ درصدی قیمت ها 
شرایط پروازی در کشور به چه سمت 
و ســویی می رود و باید ببینم آیا تعداد 
پروازها در طول هفته توسط ایرلاین ها 
افزایش می یابد و آیا مســافران دیگر به 
راحتــی می توانند بلیت برای چند روز 

آینده را خریداری کنند یا خیر؟

با گران فروشی بلیت هواپیما خارج از قیمت مصوب برخورد می شود؛

آیا عرضه بلیت هواپیما 
افزایش می یابد؟

بعد از دو سال، نرخ بلیت هواپیما ۲۹ درصد افزایش پیدا کرد. افزایشی که از نظر ایرلان ها کافی نیست و منجر به 
بهبود کیفیت پروازها نمی شود. از طرفی وزیر راه خبر از راه اندازی پلتفرم مخصوص عرضه بلیت هواپیما داده تا جلوی 

گران فروشی و کم فروشی در این حوزه گرفته شود.

گروه اقتصادی - با وجود سهم 
۶۰ تا ۷۰ درصدی مســکن در ســبد 
هزینه های خانوارهای شهری در ایران 
و تــورم فزاینده کالاهــای ضروری، 
اکنون بانک هــا که ملزم به تخصیص 
۲۰ درصد تســهیلات سالانه خود به 
حوزه مسکن هستند، از ارائه تسهیلات 
قانونی طفره می رونــد. میزان تحقق 
تسهیلات منعقدشده ی بانک ها برای 
اجرای نهضت ملی مسکن، تنها حدود 

۲۰ درصد است.
سهم۷۰درصدیمسکندر

سبدهزینهخانوار
در حال حاضر، حدود ۳۱ درصد 
مردم در کشــور و حدود ۴۴ درصد در 
تهران مستأجر هستند و مسکن، سهم 
عمده ای در ســبد هزینه هایشان دارد. 
طبــق داده های مرکز آمــار، هزینه ی 
مســکن خانوار نسبت به کل هزینه ها 
در مناطق شــهری و روستایی ایران به 
گونه ای بود که هزینه مسکن در پایان 
دهه ۱۳۹۰ به طور میانگین برای خانوار 

شــهری ۳۵.۹ درصــد و برای خانوار 
روستایی ۱۸.۵ درصد ذکر شده است.

ایــن در حالــی اســت کــه با 
رونــد فزاینده قیمت مســکن، بابک 
نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس، تیرماه ســال گذشــته، سهم 
هزینه های مسکن در سبد خانوارهای 
شــهر را حدود ۶۰ تا ۷۰ درصد اعلام 
کرد؛ رقمی که تقریباً سه تا چهار برابر 
میانگیــن جهانی اســت. به گفته وی 
میانگیــن این شــاخص در جهان ۱۸ 
درصد و با نوســانات موجود، بین ۱۵ 

تا ۲۵ درصد متغیر است.
نسبتتســهیلاتبهقیمت

تمامشدهمسکن:۲۵درصد
آمارها نشــان می دهــد که طی 
یک دهه گذشــته، تسهیلات بانکی به 
طــور میانگین، فقط ۲۵ درصد قیمت 
مسکن را شــامل می شود. با گذشت 
زمان و کاهش ارزش پول، ارزش این 
تسهیلات نیز کمتر می شود و بیش از 
۷۰ درصد قیمت خرید یک مســکن، 

باید توسط متقاضی پرداخت شود.
طبق آمارهای اعلام شده از سوی 
بانک مرکزی، طی ۱۰ ســال گذشته، 
قیمــت زمیــن در تهــران ۴۰ برابر و 
قیمت واحد مســکونی ۲۰ برابر شده 
اســت. همچنین افزایش بین ۵۰ تا ۷۰ 
درصدی قیمت مسکن در ابتدای سال 
۱۴۰۲ نســبت به ۱۴۰۱، هم در حوزه 
خرید و هم اجاره، شرایط را برای مردم 
و بانک ها به منظور دریافت و پرداخت 

تسهیلات، بسیار دشوار کرده است.
بانکهایمتعهدبهاعطای

تسهیلات:فقطچهاربانک!
گزارش بانک مرکزی موید این 
ادعاســت که به جز بانک مســکن و 
سه بانک دیگر، سایر بانک ها وظایف 
قانونــی خــود را در زمینه حمایت از 
اجــرای نهضت ملی مســکن و ارائه 
تسهیلات به متقاضیان انجام نداده اند 

و ســهم آنها، بسیار ناچیز و نزدیک به 
صفر است! همچنین نسبت تسهیلات 
بخش مسکن به کل تسهیلات شبکه 
بانکی، با احتساب تسهیلات اعطاشده 
بانک مســکن در برخی ســال ها به 
حدود ۴ درصد رســیده اما سهم سایر 
بانک ها بدون احتساب بانک مسکن، 
فقط ۰.۴ درصد بوده اســت! این آمار، 
فاصله بسیار چشمگیری با کشورهای 
دیگر دارد. این نســبت برای بانک ها 
در ســوئیس، حدود ۵۰ درصد و هلند 

حدود ۱۹ درصد است. 
بررسی عملکرد بانک ها، بیانگر 
تخلف آنهــا از الزامــات قانونی در 
حوزه پرداخت تســهیلات مســکن 
اســت. در ماده چهــارم قانون جهش 
مســکن تصریح شــده که بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی مکلفند 
حداقل ۲۰ درصد تسهیلات پرداختی 

نظام بانکی در هر ســال را با نرخ سود 
مصوب شورای پول و اعتبار به بخش 
مســکن اختصاص دهند. در ادامه این 
ماده تاکید شــده این رقم در سال اول 
اجرای قانون، نباید از ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان کمتر باشد و برای سال های آینده 
نیز حداقل منابع تســهیلاتی مذکور با 
افزایش درصد یادشــده مطابق با نرخ 
تورم سالانه افزایش یابد. با توجه به این 
الزام قانونی، در سال اول اجرای قانون 
از ۳۰ شــهریور ۱۴۰۰ تا ۳۰ شهریور 
۱۴۰۱، تسهیلات اعطاشده توسط نظام 
بانکــی، در مجموع، رقم ۳,۷۶۰ هزار 
میلیارد تومان بــوده که ۲۰ درصد آن، 
برابر با ۷۵۲ هزار میلیارد تومان است. 
رقم اعلام شــده توسط بانک مرکزی 
برای تسهیلات مســکن، یعنی ۳۶۰ 
هزار میلیارد تومان، حدود ۵۰ درصد 
رقم بالاســت که باید توسط بانک ها 

اعطا می شد. همچنین برای سال دوم 
اجرای قانون، این سهمیه توسط بانک 
مرکزی، ۴۵۸ هزار میلیارد تومان اعلام 
و ابلاغ شــده است. با این حال، نتایج 
حاصل شده بیانگر عدم تعهد بانک ها 
به پرداخت تسهیلات مسکن، با وجود 
مصوبه قانونی اســت؛ به گونه ای که 
در ســال اول ۶۴.۷ هزار میلیارد تومان 
قرارداد منعقد شده و از این میزان ۵۱.۵ 
هزار میلیارد تومــان، یعنی حدود ۸۰ 
درصد، تنها توسط بانک مسکن بوده 
اســت. در ســال دوم نیز از ۱۱۱ هزار 
میلیارد تومان قرارداد منعقدشده، ۸۲.۷ 
هزار میلیارد تومــان یعنی حدود ۷۵ 
درصد توسط بانک مسکن بوده است. 
در کنار بانک مسکن، بانک های توسعه 
صادرات، توســعه تعــاون و صنعت 
و معــدن، تنها بانک هــای متعهد به 
پرداخت تسهیلات مسکن طبق قانون 

بوده اند که ۱۰۰ درصد تعهدات خود 
را اجرایی کرده اند. برخی بانک ها کمتر 
از ۱۰ درصد و غالباً حدود ۲ تا ۳ درصد 
از تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن 
را پرداخت کرده اند! نمودار زیر گویای 
روند تسهیلات اعطایی مسکن توسط 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی 
کشور اســت: در همین رابطه، درصد 
تحقق تسهیلات اعطایی مسکن نسبت 
به سهمیه، در سال اول ۱۸ درصد، سال 
اول به علاوه شش ماهه سال دوم ۱۷.۵ 
درصــد و ســال دوم ۲۴ درصد بوده 

است.
قانونرویکاغذ،اجراروی

هوا!
این امر نشــان می دهد که ماده ۴ 
قانون جهش تولید مســکن در حوزه 
اعطای تسهیلات بانکی و تخصیص 
حداقل ۲۰ درصد از کل تســهیلات 
اعطایی بانک هــا، عملًا تا حد زیادی 
اجرا نشــده و بانک ها نخواسته اند یا 
نتوانسته اند این مهم را محقق نمایند. 

اگــر قانون قابلیت اجرا دارد و بانک ها 
به دلیل تخلفات دیگر مانند تخصیص 
منابع مالی فراتر از قانون به اشــخاص 
و نهادهــای مرتبط و شــرکت های 
زیرمجموعــه، از ارائه تســهیلات به 
متقاضیان عادی وام مسکن خودداری 
می کننــد، بانک مرکــزی باید وظیفه 
نظارتــی خود را اعمــال نماید. ارائه 
گزارش تخلفات بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکــی در زمینه اعطای 
تسهیلات مسکن به مردم، اقدام درست 
و بجایی است اما صرف ارائه گزارش 
یا جریمه بانک هــا و اقداماتی از این 
قبیل که منفعت آن به مردم نمی رسد، 
کفایت نمی کند. لذا بانک مرکزی باید 
با نظارت مستمر، از تخلفات پیشگیری 
و بانک ها را ملزم به اجرای قانون کند 
تا در این تنگنای اقتصادی، کورسوی 
امید در حوزه تسهیلات مسکن باقی 
بماند و خاموش نشــود. تدوین قانون 
روی کاغذ و اجرای روی هوا، مشکل 

مردم را حل نمی کند.

تخلف بانک ها از تسهیلات نهضت ملی مسکن  
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